
N O T A T K A   

z posiedzenia  Komisji Gospodarki Narodowej 

Data posiedzenia:  22 stycznia 2014 r. 

Nr posiedzenia: 144 

  

 

Posiedzeniu przewodniczył: przewodniczący komisji Marek Ziółkowski. 

Porządek posiedzenia: 1. Sytuacja ekonomiczna i kapitałowa Grupy Poczta Polska. 

2. Informacja o funkcjonowaniu ustawy z dnia 23 listopada 

2012 r. – Prawo pocztowe. 

W posiedzeniu uczestniczyli:  senatorowie członkowie komisji: Łukasz Abgarowicz, Wiesław 

Dobkowski, Stanisław Kogut, Jan Michalski, Andrzej Owczarek, 

Jan Wyrowiński, Marek Ziółkowski, 

 senator Jan Filip Libicki, 

 poseł Andrzej Kania, 

 
 goście: 

 Ministerstwo Administracji i Cyfryzacji: 

 podsekretarz stanu Małgorzata Olszewska, 

 dyrektor Departamentu Poczty Dariusz Dolczewski, 

 radca ministra w Departamencie Poczty Elżbieta Pańczyk, 

 naczelnik wydziału w Departamencie Poczty Marcin 

Wójtowicz, 

 główny specjalista w Departamencie Poczty Anna 

Kołodziejczyk, 

 Urząd Komunikacji Elektronicznej: 

 prezes Magdalena Gaj, 

 dyrektor Departamentu Rynku Pocztowego Karol 

Krzywicki, 

 naczelnik wydziału w Departamencie Rynku Pocztowego 

Ewa Marczak, 

 naczelnik wydziału w Departamencie Rynku Pocztowego 

Magdalena Sławińska, 

 radca prawny w Departamencie Rynku Pocztowego Anna 

Słowicka, 

 Urząd Ochrony Konkurencji i Konsumentów: 

 naczelnik wydziału w Departamencie Ochrony 

Konkurencji Beata Cebula, 

 specjalista w Departamencie Ochrony Konkurencji Jolanta 

Brogowska, 

 specjalista w Departamencie Analiz Rynku Jacek Kraska, 

 referendarz w Departamencie Ochrony Konkurencji Anna 

Bogrycewicz, 

 Ogólnopolski Związek Pracodawców Niepublicznych 

Operatorów Pocztowych: 

 wiceprezes zarządu Wiesław Klimaszewski, 

 prawnik Krystian Szostak, 
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 Forum Przewoźników Ekspresowych: 

 członek zarządu Wojciech Arszewski, 

 prawnik Agata Szeliga, 

 Poczta Polska SA: 

 prezes zarządu Jerzy Jóźkowiak, 

 wiceprezes zarządu Ireneusz Piecuch, 

 członek zarządu ds. finansowych Piotr Michalski, 

 członek zarządu ds. procesów Paweł Włoch, 

 członek zarządu ds. logistyki Mariusz Zarzycki, 

 członek zarządu ds. sprzedaży Janusz Wojtas, 

 dyrektor zarządzający Pionem Prawnym Piotr Bielarczyk, 

 dyrektor Biura Regulacji Prawnych Alina Kępczyńska, 

 zastępca dyrektora Biura Strategii i Projektów 

Strategicznych Krzysztof Śmigiera, 

 Bank Pocztowy: 

 prezes Tomasz Bogus, 

 wiceprezes Szymon Midera, 

 prawnik Piotr Bogdanowicz, 

 prawnik Bartosz Krużewski, 

 Speedmail Sp. z o.o.: 

 prezes zarządu Janusz Konopka, 

 Polska Grupa Pocztowa SA: 

 prezes zarządu Leszek Żebrowski, 

 Integer.pl SA: 

 prawnik Michał Łukasiewicz. 
 

 

Przebieg posiedzenia:  
Ad 1. 

 

Prezes Poczty Polskiej Jerzy Jóźkowiak przedstawił informację na temat sytuacji 

ekonomicznej i kapitałowej Grupy Poczta Polska w warunkach konkurencyjnego rynku. 

O poszczególnych obszarach działalności spółki mówili właściwi członkowie zarządu. 

Podkreślali, że Poczta Polska już od roku działa, zgodnie ze znowelizowanym prawem 

pocztowym, jako tzw. operator wyznaczony. Utratę przychodów na rynku tradycyjnych 

listów rekompensują wpływy z segmentu finansowo-ubezpieczeniowego oraz paczek 

i usług ekspresowych. Efektem inwestycji jest rozwój usług cyfrowych oraz nowy profil 

placówek pocztowych. Jak zaznaczył prezes Poczty, większość przychodów Grupy 

Kapitałowej przynoszą Poczta Polska SA i Bank Pocztowy. Poprawa wyników 

finansowych wynika także z redukcji kosztów działalności podstawowej.  

Wyniki finansowe i strategię Banku Pocztowego omówił prezes Tomasz Bogus. Bank 

rozwija się w oparciu o ogólnopolską sieć oddziałów pocztowych, docierając do małych 

miejscowości. Według założeń grupę docelową stanowią mieszkańcy wsi i miasteczek, 

gdzie nie są rozpowszechnione usługi finansowe. Prezes banku uwarunkował poszerzanie 

oferty, w tym kredytowej, podniesieniem kapitału własnego. Poinformował, że na 

dokapitalizowanie nie zgadza się mniejszościowy udziałowiec – PKO Bank Polski.  

W trakcie dyskusji senatorowie pytali o przebieg i skalę restrukturyzacji, współpracę 

zarządu ze związkami zawodowymi, wybór scenariusza dotyczącego przyszłości Banku 

Pocztowego oraz formę i sposób realizacji usług cyfrowych. Interesowali się także 

przebiegiem i wynikiem przetargu Ministerstwa Sprawiedliwości na operatora przesyłek 

sądowych i prokuratorskich. Podkreślali, że zmiany w Poczcie Polskiej zmierzają 

w dobrym kierunku. 

Podsekretarz stanu w Ministerstwie Administracji i Cyfryzacji Małgorzata Olszewska 

zaznaczyła, że resort jako właściciel rozlicza zarząd spółki i wyznacza mu nowe cele. 

W wyniku realizacji spójnego planu biznesowego w porozumieniu z załogą Grupa Poczta 

Polska osiąga zadowalające wyniki finansowe. Ministerstwo Administracji i Cyfryzacji 
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pracuje wspólnie z Ministerstwem Skarbu nad takimi rozwiązaniami dla Banku 

Pocztowego, które uwzględnią interesy Poczty Polskiej. Małgorzata Olszewska 

zapowiedziała podjęcie wiążących decyzji w ciągu roku. Odnosząc się do przetargu 

Ministerstwa Sprawiedliwości, wiceminister wskazała, że wykonawca potrafił udowodnić, 

że spełnia warunki określone przez zamawiającego. 

Ad 2. 

 

Podsekretarz stanu Małgorzata Olszewska zreferowała najważniejsze zmiany w prawie 

pocztowym i ich wpływ na częściowo zliberalizowany rynek listów. W ciągu roku wydane 

zostały akty wykonawcze do ustawy dotyczące m.in. rachunkowości regulacyjnej 

i kalkulacji kosztów netto usług powszechnych realizowanych przez operatora 

wyznaczonego. Oceny funkcjonowania rynku dokonuje prezes Urzędu Komunikacji 

Elektronicznej (UKE) na podstawie corocznych sprawozdań operatorów. W opinii resortu 

administracji ustawa jest realizowana właściwie, a Poczta Polska okazała się dobrze 

przygotowana do zmian. Ministerstwo planuje jednak wprowadzenie modyfikacji do 

ustawy. Wprowadzona zostanie odpowiedzialność operatorów za przesyłki rejestrowane, 

zmiany w regulaminach przekazów pieniężnych oraz w kryteriach konkursu na operatora 

wyznaczonego. 

W trakcie dyskusji senatorowie pytali o ewentualne skargi niepublicznych operatorów na 

niewykonywanie przez Pocztę Polską ustawowych obowiązków oraz kontrolę działania 

punktów odbioru korespondencji sądowej. Interesowali się przygotowaniami do przetargu 

na operatora wyznaczonego w 2015 r.  

Wiceminister Małgorzata Olszewska przyznała, że koszty netto wpływają na sytuację 

finansową Poczty Polskiej. Jeśli wpłaty operatorów na specjalny fundusz nie wystarczą na 

pokrycie strat, rekompensatę zapewni budżet państwa. Niemniej operator wyznaczony jest 

ustawowo zobowiązany do minimalizowania kosztów, co weryfikuje prezes UKE. 

Prezes zarządu Poczty Polskiej SA Jerzy Jóźkowiak zaznaczył, że operator wyznaczony 

musi spełniać rygorystyczne parametry jakościowe, a o jego wyborze nie może decydować 

wyłącznie cena. Wskazał na trwającą w Poczcie Polskiej restrukturyzację, która podnosi 

konkurencyjność rynkową.  

Przedstawiciel Ogólnopolskiego Związku Pracodawców Niepublicznych Operatorów 

Pocztowych Krystian Szostak podał w wątpliwość wszechstronność kontroli UKE wobec 

agencyjnych placówek Poczty Polskiej w gminach wiejskich. Postulował wprowadzenie 

zmian w przedmiotowej ustawie w celu ograniczenia nadmiernych przywilejów operatora 

wyznaczonego. Za wymagające doprecyzowania uznał definicje: zwolnionej z VAT 

powszechnej usługi pocztowej, mocy dowodu nadania dokumentu urzędowego oraz 

nadawcy masowego. Jego zdaniem Poczta Polska wykorzystuje luki w prawie, wygrywając 

większość przetargów ogłaszanych przez instytucje publiczne. Krystian Szostak zwrócił też 

uwagę na nieuzasadnione zróżnicowanie dochowania terminu doręczenia w ramach 

procedury karnej oraz procedur cywilnej i administracyjnej. 

Prawnik Forum Przewoźników Ekspresowych Agata Szeliga zgłosiła uwagi dotyczące 

funkcjonowania prawa pocztowego w zakresie wartości ubezpieczenia wartościowych 

przesyłek i procedury przeciwdziałania praniu brudnych pieniędzy. 

Prezes UKE Magdalena Gaj przedstawiła zakres i wyniki kontroli regulaminów działania 

operatorów. Zapowiedziała rozpoczęcie kontroli wykonawcy i podwykonawców kontraktu 

na obsługę sądów i prokuratur pod względem bezpieczeństwa obrotu i zachowania 

tajemnicy korespondencji. Zadeklarowała jednocześnie, że bieżące kontrole dotyczą też 

całej sieci placówek Poczty Polskiej. 

Opracowano w BPS 


